
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت: موضوعی به نام 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نداریم و قرار 
اســت، به نوعی اصلاح نظام یارانه ای 
انجام شود.سیدرضا فاطمی امین تصریح 
کرد: یارانه دارو نیز حذف نخواهد شد 
بلکه به تدریج به سمتی می رود که این 
یارانه از طریق شرکت های بیمه به مردم 
پرداخت شــود.وی با اشاره به برخی 
مباحث در کشور در خصوص حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، گفت: ما موضوعی 
به نام حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور 
نداریم، بلکه قرار است یارانه ای که اکنون 
به نهاده های دامی، تخم مرغ، لبنیات و ... 
تخصیص پیدا می کند، به مصرف کننده 
پرداخت شــود. در حقیقت قرار است 
نوعی اصلاح نظام یارانه ای در کشــور 
انجام شــود، دولت در این اصلاحیه به 
جای پرداخــت یارانه به صورت غیر 
مســتقیم به نهاده ها، آن را به صورت 
مســتقیم به مردم پرداخت می کند.وی 
همچنین در خصوص گمانه زنی ها در 

مورد قطع یارانه تامین دارو در کشور، 
اظهــار کرد: یارانه دارو حذف نخواهد 
شــد بلکه به تدریج به ســمتی پیش 
خواهــد رفت که ایــن یارانه از طریق 
شرکت های بیمه به مردم پرداخت شود 
و ایــن موضوع یعنی کماکان حمایتی 
که باید از بیماران به ویژه اقشار خاص 
انجام شود، ادامه خواهد داشت. وزیر 
صمت تاکید کرد: این موضوع به معنای 
تغییر در نحوه پرداخت یارانه دارو است 
و به نوعــی یارانه به جای پرداخت به 
دارو، به مصرف کننده نهایی تخصیص 
پیدا می کند. وی همچنین در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه آیا اکنون زمان 
مناســبی برای اجرای اصــلاح نظام 
یارانه ای در کشور است، گفت: دولت 
۲ انتخــاب پیــش رو دارد، ابتدا اینکه 
روند موجود یعنی تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را ادامه دهد و دیگر آنکه روند 
اصلاح را در پیش بگیرد. فاطمی امین 
اظهار کرد: وضع موجود اقتصادی قابل 
ادامه دادن، نیست، زیرا مشکلاتی را در 

بحث تامین بودجه و ایجاد کســری به 
وجــود آورده و خواهد آورد، بنابراین 
روند کنونی باید اصلاح شود، اما قطعا 
اصلاح این فرآیند با چالش هایی مواجه 
خواهد شد که آسیب های بسیار کمتری 
نسبت به ادامه وضع موجود را به همراه 

خواهد داشت.
وزیر صمــت بیان کــرد: برای 
مدیریت اصلاح نظام پرداخت یارانه ها 
در کشــور یک کارگروه منســجم به 
ریاست مخبر معاون اول رئیس جمهور 
تشــکیل شده و این کارگروه طی هفته 
چندین جلســه برگزار می کند. در این 
راســتا تمامی دســتگاه ها با یکدیگر 
هماهنگ شده اند و پیش بینی های لازم 
در این مورد انجام شــده است. دولت 
پیش بینی های لازم را در مورد اصلاح 
یارانه ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور انجام 

داده تا این حــد که اگر اصلاح قیمت 
نهاده هــای دامی اتفاق بیفتد، نقدینگی 
مرغداری ها، دامداری ها و عوامل تولید 
با مشــکل مواجه نخواهد شد. فاطمی 
امین تاکید کرد: وزارت جهاد کشاورزی 
به عنوان متولی این موضوع پیش بینی 
کرده، نقدینگی نهاده واحدهای تولیدی 
تامین شــود تا دچار وقفه ای در کشور 
برای تامین کالاهای اساســی نشویم. 
خوشبختانه طی چند ماه گذشته ذخایر 
کشور در خصوص مواد اولیه از جمله 
کنجاله، سویا، روغن خام و نهاده ها به 
خوبی فراهم شــده و جای هیچگونه 
نگرانی در مورد کمبود کالا در کشــور 
وجود ندارد. وزیر صمت با بیان اینکه 
دولت این تصمیم را براســاس بودجه 
ســال ۱۴۰۰ اتخاذ کرده است، گفت: 
براســاس بودجه سال جاری ۸ میلیارد 

دلار برای تامین کالاهای اساســی طی 
۶ ماهــه اول قرار داده شــده بود و باید 
دولت در ۶ ماهه دوم به سمت اصلاح 
این روند حرکــت می کرد بنابراین ما 
نیز اکنون براساس قانون، اصلاح نظام 
یارانه ای را در دستور کار قرار داده ایم.

وی بــا تاکیــد بر اینکــه دولت 
آمادگــی لازم برای انجــام این کار را 
ایجاد کرده اســت، بیان کرد: دولت هر 
زمان که احســاس کند کار آماده شده، 
تغییــر قیمت ها اتفاق خواهد افتاد تا با 
اجرای دقیق دســتگاه های نظارتی و 
وجود ذخایر کالایی این کار با موفقیت 
انجام شــود. فاطمــی امین خطاب به 
مردم تصریح کرد: مردم نگران نباشند 
و بــا ما همراهی کنند، زیرا دولت پیش 
بینی های لازم را به طور کامل انجام داده 
و حتی نحــوه پرداخت مبالغ نقدی و 

اقشار هدف را نیز مشخص کرده است، 
این طرح به نوعی اجرایی خواهد شد 

که عمده مردم از این اقدام نفع ببرند.
وزیــر صمت در پایان تاکید کرد: 
این موضوع بدان معناســت که دولت 
زمانی طرح اصلاح نظــام یارانه ای را 
در کشــور اجرایی می کند که استقبالی 
نســبت به آن وجود داشته باشد، البته 
احتمال بروز برخی نواقص در ابتدای 
کار وجــود دارد که می تــوان آن را با 

همدلی و همراهی حل و فصل کرد.

گروه اقتصادی - معاون وزیر 
و رییس کل ســازمان توسعه تجارت 
ایران از عزم جدی و پیگیری مجدانه 
ســازمان توســعه تجارت در مرتفع 
کــردن مشــکلات حــوزه حمل و 
نقل دریایــی کالاهای صادراتی خبر 
داد.  علیرضــا پیمان پاک در حاشــیه 
جلســه ای که با هدف ارائه خدمات 
شرکت های کشتیرانی تابعه ج. ا. ایران 
برگزار شد، از پیگیری مجدانه سازمان 
توسعه تجارت ایران در مرتفع کردن 
مشکلات حوزه حمل و نقل دریایی 
کالاهای صادراتی خبر داد.  پیمان   پاک 
افــزود: از ابتدای دولت ســیزدهم، 

جلســات و هماهنگی های متعددی 
با جامعه صادرکنندگان، سازمان های 
متولی حمل و نقل و شرکت کشتیرانی 
ج. ا. ایران برگزار شده و ضمن رصد 
و اســتخراج مشــکلات این بخش، 
نســبت به ارائه راهکارهای کاربردی 
و همچنین پیگیری توســعه حمل و 
نقــل صادراتی دریایی کشــور اقدام 

شده است. 
رییــس کل ســازمان توســعه 
تجــارت ایــران افزود: لازم اســت 
مشــکلات و تنگناهــا بــه صورت 
منطقه ای مورد بررســی قرار گرفته و 
با توجه به تفاوت ساختار حمل و نقل 

صادراتی در جنوب و شــمال کشور، 
ضمن تلاش برای تقویت کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایــران به عنوان 
ناوگان ملی کشور، از توانمندی های 
بخش خصوصی نیز استفاده بهینه به 

عمل آورد.  
پیمان پاک یادآور شــد: در آینده 
نزدیــک جلســات رو در رو میــان 
صادرکنندگان و شرکت های کشتیرانی 
به تفکیک برگزار شــده و تصمیمات 
متخذه در هر جلســه مورد پیگیری 
قــرار می گیرد.   رئیس کل ســازمان 
توســعه تجارت ایران تصمیم گیری 
بدون اســتفاده از نظــرات ذی نفعان 

حمل و نقل را مردود دانست و گفت: 
در صورتی که جامعه صادرکنندگان 
نیازهای خود را به صورت کارشناسی 
ارائه کنند، مجموعه های حمل و نقل 
قــادر خواهند بود نســبت به تبدیل 
توانمندی هــای بالقوه بــه بالفعل و 
اســتفاده کامل از ناوگان حمل و نقل 

در اختیار اقدام کنند. 
 معاون وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت و رییس کل ســازمان توسعه 
تجارت ایران در ادامه برقراری خطوط 
منظم دریایی در حوزه دریای خزر با 
نرخ هــای حمل و نقــل ترجیحی، 
پیگیری خرید یا اجاره کشــتی های 

رو رو یــا کامیون بر و همچنین تلاش 
در جهــت اطلاع رســانی خدمات 
شرکت های کشتیرانی با هدف استفاده 
از فرصت ایجاد شده در حوزه حمل 
و نقــل صادراتی را از جمله اقدامات 
سازمان توسعه تجارت ایران در طول 

دو ماه اخیر دانست و گفت: حمایت و 
پشتیبانی از لجستیک صادراتی نیازمند 
همگرایی و همفکری کلیه بخش های 
خصوصی و دولتی بوده و ســازمان 
توسعه تجارت ایران نیز در این مسیر 

حرکت خواهد کرد.

گروه اقتصادی - رئیس کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلــس گفت: باید 
خودروسازان با قواعد اقتصادی،  مثل 
بنــگاه اقتصادی موفق که اکنون بخش 
خصوصــی کار می کند، اداره شــوند. 
عــزت الله اکبری، تالار پشــتی رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 

خودروســازان با استفاده از انواع رانت 
ها، حیاط خلوت ها شده اند و هیچگاه 
نیــز رضایت عمومی را در برنداشــته 
اند. برای اینکه وضعیت این شــرکت 
ها عادی شــود باید مثــل بنگاه های 
خصوصی اداره شوند تا بتوان به آن ها 
به چشم بنگاه اقتصادی موفق نگاه کرد. 

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفــت: از دلایلی که می گوییم دولت 
ها نباید در مدیریت خودروســازی ها 
دخالت کند این اســت که واقعا در این 

صنعت توسعه و پیشرفت اتفاق بیفتد.
تالار پشــتی گفت: فرض کنید 
خودروساز هیچ مشکلی در تولید یک 

خودرو نداشــته باشد و تمام امکانات 
را داشته باشــد، اما اکنون سوال پیش 
می آید آیا می تواند خودرویی بســازد 
که رضایت مردم را به دســت بیاورد؟ 
قطعا خیر.او بیان کرد: فرصت ساخت 
خــودرو برای خودروســازان دولتی 
فراهم شده است، اما در مقابل این کار 
مقاومت می کنند و در نتیجه مشخص 
است که نمی توانند خودروساز شوند.

این مقام مسئول گفت: می گوییم 
باید برخــی از بخش های خصوصی 

ســازمان دهی شوند و تا بتوانند بخش 
بــه بخش اجزای مختلــف خودرو را 
در داخل بسازند، موضوعی که شدنی 
است اما این کار انجام نمی شود.رئیس 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
طــرح واردات خودرو، طرحی بود که 
مجمع نظر خود را داد اما از نظر ما، وقتی 
شورای نگهبان آن را تایید می کند، یعنی 
قانون است و اکنون پروسه مربوطه را 
طی می کند. اگر قرار است خودروساز 
یا قطعه ساز باشیم باید به صادرات  دنیا 

وصل باشیم، یعنی کالای ایرانی باید به 
بازار جهانی عرضه شــود.این نماینده 
مجلــس گفت: اگر بحــث خودرو را 
کنــار بگذاریــم، در تمامــی کالاها و 
تولیدات، اگر قرار اســت افُول نداشته 
باشــیم باید صادرات داشته باشیم و به 
بازار جهانی وصل باشیم. اکنون عضو 
سازمان ملل، عضو پیمان شانگ های و 
عضو دبلیو تی به عنوان ناظر هستیم و 
همین ارتباطات باعث می شود بتوانیم 

کالایمان را صادر کنیم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نوعی اصلاح نظام یارانه ای است

رییس کل سازمان توسعه تجارت ایران خبر داد:

تالارپشتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تشریح کرد:

گروه اقتصادی - وبینار بررســی 
روند همکاری های اقتصادی و تجاری 
ایــران با کشــورهای حــوزه قفقاز و 
فدراسیون روســیه پس از جنگ دوم 
قره باغ برگزار شــد در این وبینار که از 
سوی موسسه مطالعات ایران و اوراسیا 
برگزار شــد. فاطمه مقیمی رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و گرجستان، 
گفت: گرجستان در حدود ۴ میلیون نفر 
جمعیت و با کشورهای روسیه، ترکیه و 
ارمنســتان مرز مشترک دارد و به لحاظ 

استراتژیک پل اروپا و آسیاست.
وی با اشــاره به موقعیت مناسب 
تجاری این کشور، افزود: هزینه زندگی 
در این کشور به نسبت دیگر کشورهای 
اروپایی کمتر و بــه لحاظ فرهنگی به 

ایران نزدیک است.
مقیمی با بیان اینکه آزادی اقتصاد 
در این کشــور قابل توجه است، خاطر 
نشان کرد: جایگاه گرجستان در آزادی 
اقتصادی 9 است و از کشورهای مانند 
فرانسه، نروژ در سطح بالاتری قرار دارد. 
از همین روی شرایط نسبی مطلوب تری 

برای سرمایه گذاری خارجی است.
این فعال اقتصادی مالکیت برای 
ســرمایه گذاران خارجی در این کشور 
را صد در صد عنــوان کرد و افزود: در 
بحث تجارت بین المللی نیز گرجستان 
تعرفه های حداقلی وضع  و در مجموع 
رژیم تجارت آزاد با کشورهای مختلف 

را منعقد می کند.
مقیمــی با بیان اینکــه مالیات بر 
ارزش افــزوده در ایــن کشــور اخذ 
نمی شود، تصریح کرد: ثبت شرکت در 
این کشور بین ۱ تا 3 روز اتفاق می افتد. 

البته هدفم از طرح این مســئله مقایسه 
ایران با این کشور نیست.

به گفته وی، برای سرمایه گذاران 
در این کشور ارزش قائل می شوند. اما 
اعمال تحریم ها علیه ایران باعث شــد 

صادرات به این کشور محدود شود.
ایــن فعال اقتصادی با اشــاره به 
توسعه گردشگری در این کشور، افزود: 
با موقعیت گردشگری درآمدزایی ایجاد 
کرده اســت و توریست ها  بعد از سفر 
به گرجستان برای بحث اقامتی در این 
کشور تلاش می کنند. وی با بیان اینکه 
بعــد از فروکش کــردن بحران نظامی 
گرجســتان و روســیه، گفت: در این 
کشور ساختمان سازی رونق پیدا کرد. 
وی در ادامه خاطر نشان کرد: مهمترین 
کالاهایی که از این کشــور وارد ایران 
می شود چوب و شــکلات است این 
در حالیست که کاشی، قیر، شیشه های 
ساختمانی و... از ایران وارد گرجستان 

می شود.
این فعال اقتصــادی با بیان اینکه 
اعمال تحریم ها علیه ایران باعث شــد 
که این کشــور روابــط تجاری خود را 
بــا ما ۱5 درصد کاهــش بدهد، افزود: 
 WTO از وقتی گرجستان عضو دائم
شد فشــارهای بین المللی این کشور 
را متقاعــد کرد کــه روابط خود را با ما 

محدود کند.
وی بــا بیان اینکه مــا همواره از 
کریــدور ترکیه برای متصل شــدن به 
اروپا اســتفاده می کنیــم، تصریح کرد: 
موقعیت گرجســتان برای دسترســی 
به بــازار اروپــا مطلوب تر اســت و 
باید زیرســاخت های سیاســی بیشتر 

توجه شــود تا همکاری های دو جانبه 
مطلوب تری برای رشد اقتصادی ایجاد 
شــود. به عبارت دیگر باید از سیاست 

برای رشد اقتصادی استفاده شود.
مقیمــی تصریح کرد: بیشــترین 
حجــم تجــارت هم اکنون از مســیر 
جمهوری آذربایجان انجام می شــود 
این مســیر راحت تر و از نظر جاده ای 
مطلوب تر اســت.  در ادامه این نشست 
حســین پیرموذن، رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و جمهوری آذربایجان، 
با بیان اینکه مســیرهای ترانزیتی هیچ 
مشکلی وجود ندارد، گفت: مسیرهای 
۴ جانبه ۲۴ ســاعته روان است و ما از 
بحران در  روابط تجاری با این کشــور 

گذر کردیم.
وی با اشاره به بسته شدن یک روزه 
مرز آذربایجان بر روی کالاهای ایرانی، 
افزود: جمهوری آذربایجان ۲5 اسفند 
9۸ با شــیوع بیماری کرونا مرز خود را 
به روی ما بست اما بعد از هماهنگی ها 
ایجاد شــده بین ســفرای دو کشور در 
نهایت این مرز باز شد و روابط تجاری ما 
با کشورهای همسایه ادامه پیدا کرد.وی 
با اشــاره به افزایش صادرات غیر نفتی 
با این کشور، گفت: صادرات غیرنفتی 
به این کشــور 37 درصد افزایش پیدا 
کرده است. ما فقط در بحث تردد تجار 
مرزنشین مشکل داریم و هنوز گشایش 
های لازم در این زمینه حل نشده است. 
پیرموذن ادامه داد: بعد از جنگ قره باغ 
کمیسیون مشترک  اقتصادی در تهران 
برای بازسازی قره باغ برگزار کردیم اما 
تاکنون شرکت های ایرانی در این زمینه 
ورود نکردنــد و شــرکت های ترک و 

ایتالیایی در این زمینه وارد شدند.
وی با اشــاره به توســعه روابط 
تجاری ایــران و آذربایجان، گفت: اگر 
اخبار و اطلاعــات خارج از مذاکرات 
مطرح نشــود روابط گرمــی بین این 
کشــور ایجــاد خواهد شــد. در حال 
مذاکره هستیم تا شرکت های ایرانی در 
نمایشگاه توانمندسازی که اردیبهشت 
سال آینده در آذربایجان برگزار می شود 

شرکت کنند.
این فعال اقتصــادی با بیان اینکه 
روابط تجاری ایران و آذربایجان سنتی 
است، افزود: تحریم ها باعث شد که ما 
در زمینه گشایش اعتبار با چالش مواجه 
شــویم و نتوانیم به راحتــی مراودات 

بانکی با این کشور برقرار کنیم.
وی در پایــان خاطرنشــان کرد: 
روزانه ۱۲۰ کانتینر از ایران روانه خاک 
آذربایجان می شــود و ترانزیت کالا از 

خاک آذربایجان مهم است.
در ادامه نشســت گاسپر دبیر اتاق 
مشترک ایران و ارمنســتان، گفت: در 
جنگ ۴۴ روزه، مرز ایران و ارمنســتان 
بسته نشــد و وقفه پدید آمده به علت 
شــرایط کرونایی بوده است. سرمایه 
گذاری ما در این کشــور مطلوب است 
و این کشــور در همه محافل جهانی از 
ما حمایت کرده اســت و دانشجویان 
ایرانی  زیادی در این کشــور مشغول 
تحصیــل هســتند. وی ادامــه داد: در 
زمینه برندســازی ایرانی در این کشور 
کــم کاری کردیــم و باید به این بخش 
بیشتر توجه شود.این فعال اقتصادی با 
بیان اینکه کالاهای ترکی در ارمنســتان 
تحریم هســتند، گفــت: ورود ۲ هزار 

و ۲۰۰ قلــم کالای ترک به ارمنســتان 
تحریم شده است اما ما نتوانستم از این 
فرصت استفاده کنیم به خصوص زمینه 
پوشــاک کم کاری کردیم. اما صادرات 
در بخش میوه و صیفی جات قابل توجه 
بوده اســت و اگر هماهنگی بین دولت 
و بخش خصوصی ایجاد شود می توان 
میزان صادرات به این کشــور را به یک 

میلیارد دلار رساند.
در ادامه نشست هادی تیز هوش 
تابان، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی 
ایران و فدراسیون روسیه، گفت: قوانین 
حاکمیتی در بحث صادرات و واردات 
حاکم بوده که این مسئله مغایر اقتصاد 

مقاومتی است.
وی با بیان اینکه روســیه سالیانه 
۲3۱ میلیــارد دلار واردات دارد، گفت: 
رتبه ما در زمینه واردات به روســیه ۴۱ 
اســت. البته زمانی که کرونا در روسیه 
شــیوع پیدا کرد یک پیک کاری ارسال 

مرکبات داشتیم.
این فعال اقتصــادی با بیان اینکه 
مرزهای زمینی به این کشــور تقویت 
نشــده اســت، تصریح کرد: ما باید از 
مناطق آزاد خود برای توسعه تجاری با 

این کشور بیشتر استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه مدیران ما به بحث 
قرنطینه توجه نکردند، گفت: تبعات این 
بی توجهی در روابــط تجاری بین دو 
کشور خود را نشــان داد و باید در این 

زمینه فکر اساسی کرد.
وی تصریح کرد: برخی از دوستان 
به دلیل داشتن آب فراوان در این کشور 
کشت فراسرزمینی را در روسیه را آغاز 

کردند.

در نشست همکاری های اقتصادی ایران و قفقاز مطرح شد؛

آغاز کشت فراسرزمینی 
ایرانیان در روسیه

رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه اظهار داشت: مدیران ما به بحث قرنطینه توجه نکردند و تبعات این بی توجهی
 در روابط تجاری بین ایران و روسیه خود را نشان داد و باید در این زمینه فکر اساسی کرد.

 بعــد از جنــگ قره باغ کمیســیون مشــترک  اقتصــادی در تهــران برای بازســازی 
قــره بــاغ برگــزار کردیــم امــا تاکنــون شــرکت های ایرانــی در ایــن زمینــه 
ورود نکردنــد و شــرکت های تــرک و ایتالیایــی در ایــن زمینــه وارد شــدند.

 
گروه اقتصادی - عضو هیات مدیره 
کانون انبوه سازان با بیان اینکه انواع و اقسام 
هزینه ها گُرده ی صنعت ســاختمان را خم 
کرده اســت گفت: بخــش خصوصی مثل 
دستگاه عابربانکی شده که همه می خواهند از 
آن پول دریافت کنند بدون اینکه خدماتی به 
آن بدهند؛ از شهرداری گرفته تا نظام مهندسی 
و ادارات برق و گاز و آب و مالیات و سازمان 

ثبت و تامین اجتماعی و غیره و ذلک.
فرشید پورحاجت اظهار کرد: تا زمانی 
کــه فضای کســب و کار در حــوزه تولید 
مسکن بهبود پیدا نکند مشکل کمبود عرضه 
و گرانی ها در بازار مسکن حل نخواهد شد. 
سالهاســت که موانع بخش تولید را گوشزد 
می کنیم ولی متاســفانه ایــن موانع کماکان 
وجود دارد و ریســک ســرمایه گذاری در 

تولید مسکن را به شدت افزایش داده است.
مخــل  پیش فــروش  قانــون 

سرمایه گذاری است
وی افزود: هشت سال قبل گفتیم قانون 
پیش فروش ســاختمان باید اصلاح شود. 
تمام کارشناســان از پژوهش های مجلس 
گرفته تا کمیسیون عمران، کارشناسان بخش 
خصوصی و دولت اعتقاد راسخ داشتند که 
قانون پیش فروش مخل ســرمایه گذاری در 
بخش مسکن است. ولی تا امروز علی رغم 
لایحه اصلاحی ســال ۱397 این لایحه در 

کمیسیون قضایی مجلس خاک می خورد.
این کارشناس بازار مسکن، رویه های 
موجود در سازمان نظام مهندسی را از دیگر 
مشکلات بخش ساخت وســاز دانست و 
گفت: باید در ساختار سازمان نظام مهندسی 

تحــول ایجاد شــود کــه از ملزومات آن 
رقابت پذیری است. شوربختانه سالهاست 
که وزارت راه و شهرســازی و دفتر توسعه 
مهندسی این وزارتخانه بجز دوره کوتاهی 
در زمان آقای آخوندی ـ وزیر اســبق راه و 
شهرســازی ـ اقدام عاجلی برای تغییر نوع 
عملکــرد و ایجاد تحول در ســازمان نظام 

مهندسی انجام نداده است.
پورحاجت با بیان اینکه تعامل سه جانبه 
بیــن مجلس، دولــت و بخش خصوصی 
در صنعت ســاختمان وجــود ندارد گفت: 
سالهاســت که بیمه تامین اجتماعی، گُرده 

بخش خصوصی را خم کرده اســت. بخش 
خصوصی مثل دســتگاه عابربانکی شده که 
همه می خواهند از آن پول دریافت کنند بدون 
اینکه خدماتی به آن بدهند؛ از شــهرداری 
گرفته تا نظام مهندســی و ادارات برق و گاز 
و آب و مالیــات و تامیــن اجتماعی و غیره 

و ذلک.
سرعت اجرای پروژه در دهه ۷۰ 

دو برابر امروز بود
دبیر کانون انبوه سازان خاطرنشان کرد: 
ســال ۱375 در زمان اوج بازســازی ها در 
مناطق جنوبی کشور به راحتی یک ساختمان 

5 طبقه ۱۰ واحدی را ظرف ۸ تا 9 ماه تکمیل 
می کردیم؛ امروز تکمیل ساختمانی در همان 
مقیاس دو سال زمان می برد. سرمایه گذاری 
در بخش خصوصی قفل شــده است. نگاه 
ســرمایه ای و درآمدی توســط دولت های 
مختلف از حوزه مسکن، فشاری را به بخش 
خصوصی وارد کرده و این فشار به متقاضیان 
مسکن منتقل شده است؛ مسکنی که علت 
اصلی گرانی اش برنامه ریزی های ناصواب 

در ۲۰ سال گذشته است.
وی با اشــاره به هدف دولت مبنی بر 
احداث چهار میلیون واحد مسکونی در قالب 

طرح جهش تولید و تامین مســکن گفت: 
بخش خصوصی انتظار دارد در کنار جهش 
تولید مسکن، جهش ساختاری در عملکرد 
سازمانها، ارگانها و نهادهای دولتی صورت 
گیرد. ساخت چهار میلیون مسکن که گفته 
می شود بر عهده بخش خصوصی خواهد بود 
نیــاز به هم افزایی و رفع موانع از جلوی پای 
بخش خصوصی دارد. ساخت سالیانه یک 
میلیون واحد و حتی بیشــتر امکانپذیراست 
به شرطی که بخش خصوصی بتواند بدون 
دغدغه و گرفتار شــدن در دیوان سالاری و 

پیچ و خم اداری کارها را جلو ببرد.
پورحاجت اظهار کرد: امروز تولیدکننده 
بخش مســکن علاوه بر این که می بایست 
ساخت و ساز کشور را انجام دهند ماموریت 
تامین حقوق و دســتمزد کارمندان دولت را 

و ماموریــت ضعف خدمات زیربنایی را بر 
عهده دارد و این بســتر مناسبی برای تولید 

مسکن نیست.
دبیر کانون انبوه سازان، وعده پرداخت 
وام به ســازندگان در قالــب نهضت ملی 
مســکن را در صــورت تحقق، مناســب 
دانســت و گفت: اینکه اعلام شده دریافت 
این تســهیلات نیازی به خرید اوراق ندارد 
امیدواریم علاوه بر نهضت ملی مســکن به 
پروژه های ساختمانی درون شهرها نیز تعلق 
بگیرد. سود تسهیلات مسکن در حال حاضر 
ظاهرا ۱۸ درصد است ولی با هزینه ترهین در  
دفاتر اسناد رسمی، رسما به ۲۱ تا ۲۲ درصد 
می رسد. سوال این است که چرا دفاتر اسناد 
باید چنین هزینه های سنگینی را از سازندگان 

دریافت کنند؟

دبیر کانون انبوه سازان:

ما را به شکل عابربانک می بینند!

گروه اقتصادی -اعلام ســازمان هدفمندی یارانه ها نشــان می دهد که یارانه 
معیشــتی در دی ماه بدون تغییر پرداخت خواهد شــد، این اعلام با توجه به این که 
مشمولان یارانه جدید همان یارانه بگیران معیشتی هستند، احتمال پرداخت در ماه 
جاری را کمرنگ کرده است. یارانه معیشتی همان پرداخت نقدی است که از آبان 
مــاه ۱39۸ و بــه دنبال افزایش قیمت، در دســتور کار قرار گرفت و در دهم هر ماه 
واریز می شــود، مشمولان کمک معیشتی با حذف سه دهک بالا از بین 7۸ میلیون 
یارانه بگیر نقدی گزینش شــده و حدود ۶۰ میلیون نفر هستند. اما در اواخر آذرماه 
۱۴۰۰، معــاون اقتصادی رئیس جمهور اعلام کرد که در اوایل دی ماه یارانه جدید 
با افزایش دو برابری یارانه ها پرداخت خواهد داشــت، در ادامه  وزیر اقتصاد اعلام 
کرد که زمان مشخصی برای پرداخت یارانه جدید در دی ماه نیست. این در حالی 
بود که گفته می شد در مورد زمان پرداخت هنوز توافقی صورت نگرفته است ولی 
احتمال پرداخت با یارانه معیشتی مطرح بود، چرا که جمعیت مشمول یارانه جدید 

همان یارانه بگیران معیشتی هستند.  
با این حال تازه ترین اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها در مورد یارانه معیشتی 
دی ماه نشان داد که  یارانه جدید همراه با معیشتی پرداخت نمی شود و هنوز ابلاغی به 
این سازمان در این رابطه صورت نگرفته است. این در حالی است که یارانه معیشتی 
دی ماه به دلیل همزمانی با روز جمعه، یک روز زودتر و ساعت ۲۴ روز پنج شنبه)9 
دی ماه( به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود. در مورد مبلغ یارانه جدید نیز 
همان طور که قبلا رئیس سازمان برنامه و بودجه مطرح کرده بود، رقمی بین 9۰ تا 
۱۲۶ هزار تومان پیش بینی شده است. طبق گفته معاون اقتصادی سازمان برنامه و 
بودجه نیز، یارانه جدید که ناشی از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است، مبلغی اضافه بر 
یارانه نقدی ۴5 هزار و 5۰۰ تومانی و یارانه معیشتی خواهد بود که هر ماه پرداخت 
می شود. یارانه معیشتی در هر ماه بر خلاف یارانه نقدی که مبلغ ثابت ۴5 هزار و 5۰۰ 
تومان است برای خانوارها بسته به بعُد خانوار متغیر است، بر این اساس برای خانوار  
یک نفره 55 هزار تومان، دو نفره ۱۰3 هزار، سه نفره ۱3۸ هزار،  چهار نفره ۱7۲هزار 
و خانواده های پنج نفره و بیشتر ۲۰5 هزار تومان در هر ماه پرداخت می شود. به هر 
ترتیب فعلا جریان پرداخت یارانه جدید مبهم است و زمان مشخصی برای آن در 
دی ماه ۱۴۰۰ نیست مگر در روزهای آینده تصمیم دیگری اتخاذ شده و پرداخت 

در دستور کار قرار گیرد.

یارانه جدید احتمالا این ماه 
پرداخت نمی شود
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عزم جدی در رفع مشکلات حوزه حمل و نقل دریایی کالاهای صادراتی
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